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Zápis z konference 

Analýza venkova: Nové otazníky a výzvy 

konané 20. října 2011 v Arcidiecézním muzeu v Olomouci 

 
Přítomni – dle prezenční listiny 

 

V prostorách Arcidiecézního muzea v Olomouci se pod záštitou Celostátní sítě pro 

venkov v rámci projektu UNIVES uskutečnila 20. října 2011 konference nazvaná 

Analýza venkova: Nové otazníky a výzvy. V souladu s cíly projektu UNIVES, 

kterými jsou zejména posilování vzájemné spolupráce a vytváření funkční 

partnerské sítě mezi akademickou půdou Univerzity Palackého v Olomouci 

a Moravské vysoké školy Olomouc a moravským venkovem, zastoupeným 

místními akčními skupinami a Středomoravskou agenturou rozvoje 

venkova, o.p.s., se konference a workshopu zúčastnily nejen zástupci akademické 

obce a studentů z obou zmíněných vysokých škol, ale též zástupci obcí, 

zemědělských subjektů, regionů, nevládních zájmových sdružení právnických osob, 

odborných institucí i místních akčních skupin a zástupců odborných orgánů 

Ministerstva zemědělství a Olomouckého kraje. Cílem konference bylo zhodnotit 

uplynulé fáze projektu připravujícího vytvoření sítě pro spolupráci VŠ a venkova a 

seznámení s výsledky dotazníkového šetření analyzujícího potřeby venkova jako 

základu budoucí spolupráce.  

Konference byla rozdělena do tří tematických bloků. V prvním seznámili zástupci 

Katedry politologie a evropských studií Filozofické fakulty UP Doc. Mgr. 

Pavel Šaradín, Ph.D a Doc. PhDr. Tomáš Lebeda, Ph.D., přítomné 

s předpoklady a metodologií uskutečněného dotazníkového výzkumu potřeb 

venkova 2010/2011 a jeho prvními výstupy. Tyto závěry byly následně srovnány 

RNDr. Radimem Perlínem a RNDr. Pavlem Chromým, Ph.D. s výstupy 

sociologicko-geografických šetření zaměřených na regionální diferenciace 

venkovských obcí celého Česka. Ve výsledku pak byla shodně odhalena jistá míra 

omezené regionální diferenciace, ale hlavně potvrzena diferenciace z hlediska 
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populační velikosti venkovských obcí a jako klíčové pro budoucí vývoj venkova a 

jeho rozvoj byl všemi označen faktor kvality lidského a sociálního kapitálu a 

schopnost podpory a rozvoje jednotlivých územních společenství. Reakcí předsedy 

Spolku pro obnovu venkova ČR Mgr. Eduarda Kavaly i starosty oceňované 

obce Tučín Jiřího Řezníčka pak byly závěry první části ve značné míře potvrzeny. 

Druhý blok zaměřený přednášejícími Mgr. Karlem Hoškem z odboru 

strategického rozvoje Olomouckého kraje i Mgr. Radkem Sztwiertniou a Mgr. 

Michalem Kudělou z Ústavu veřejné správy a regionální politiky FVP SU 

Opava na schopnosti venkova využít disponibilní prostředky fondů EU a možnosti 

realizace aktivit podporujících jeho absorpční kapacitu. Následná analýza postojů, 

názorů a cílů zastupitelů v obcích Moravskoslezského kraje pak představila realizaci 

koncepce rozvoje zemědělství a venkova v Moravskoslezském kraji. 

V následném třetím bloku – workshopu zaměřeném na budoucnost venkova 

z perspektivy MAS a obcí – byli přítomní seznámeni s teoretickými základy 

financování obcí ve vztahu k současnému a plánovanému způsobu rozpočtového 

určení daní a dotací pohledem předsedy Sdružení místních samospráv ČR 

i přiblížení praktické podpory činností místních akčních skupin, rozvíjení jejich 

vzájemné spolupráce a přenos zkušeností pro rozvoj venkova z pohledu předsedy 

NS MAS Ing. Františka Wintera. Současné cíle politiky rozvoje venkova se 

zaměřením na vztah programu rozvoje venkova a možnosti podpory pro malé obce 

a vztah k analýze příprav návrhu politiky venkova na programové období po roce 

2013 přednesla paní Lucie Krumpholcová, vedoucí oddělení strategie a 

implementace osy III a IV, Odbor Řídící orgán PRV Ministerstva 

zemědělství. Postoj Svazu měst a obcí ČR k rozvoji venkova a analýzu k tomu 

vedoucích potřeb pak v závěru prezentovala Mgr. Eva Srnová. 

Akademický pohled na venkov a jeho potřeby konfrontovaný se zkušenostmi 

z každodenního fungování obce z pohledu jejího voleného starosty, s pohledem 

nevládních neziskových organizací i Ministerstva zemědělství díky této konferenci 

jistě v budoucnu povede k rozvoji platformy přispívající k výměnám zkušeností a 

poznatků z oblasti rozvoje venkova a rozšiřování možností posílení hospodářské 

stability a prosperity venkova.  

 

 

Zapsal: Mgr. Milan Švihálek 


